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FACTORS OF INFORMATION SOCIETY DEVELOPMENT: 
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Abstract. The basic resource of the modern world is information that can be used to organize highly effective 
activities in any field. The economy is no exception in this context. The article considers the aspects of correlation 
between the processes of human capital development and the information society. Attention is paid to the 
relationship between economic growth, human capital and the development of the information society. Improving the 
quality of human capital is the result of self-development and self-improvement of a person during the accumulation 
of knowledge. Changes in the organization of human capital in modern economic conditions are caused by a 
reduction in the time between stages of using the results of scientific and technological progress. The acceleration of 
the scientific and technical revolution dates back to the mid-twentieth century. an Important conclusion on this 
scientific problem is the following: the human resource management system necessarily intersects with innovations 
in management. Because the management of modern production of material and spiritual goods has become an 
integral part of managing the process of self-realization of the employee's personality and, of course, the qualitative 
development of his competencies and knowledge.

Keywords: economy, human capital, innovative development, information society, information and 
communication technologies, management, development, industry.

Introduction. Building an information society is aimed at improving the welfare o f the people 
through the availability o f information technologies.

The Republic o f Kazakhstan is actively involved in the process o f creating a global information 
society [1-3]. In January 2013, the state program "Information Kazakhstan - 2020" was approved by the 
decree O f the President o f the Republic o f Kazakhstan [4-6]. The program, aimed at improving the 
effective work o f public administration, the availability o f innovative and information and communication 
technology, and the development o f Kazakhstan's information space, was developed for the optimal 
transition of the country to the information society.

The main goal o f the information society is the introduction o f information and communication 
technologies in all areas o f production.

The current stage o f application o f information and communication technologies (ICT) and the 
qualitatively different stage o f Informatization that is being formed on this basis is nothing other than a 
change in human society, the Foundation o f which was the development o f industry as a social and 
economic development. Now it is an information society in which information about all aspects o f human 
life and activity becomes o f primary importance. The formation o f an information society is a process of 
Informatization o f all spheres o f society.

In the research o f Kazakhstani and foreign researchers, the information society is often called post­
industrial. This is only partially true. That's right, in the sense that industrial production continues to work 
at the present time. But the position o f production is gradually weakening in the amount o f investment and 
generated profits. In other words, the industry is losing its leading place in the life o f human society. In the 
works o f scientists, the term "post-economic" society is often used.

Many researchers agree that, as a result o f scientific and technological progress, Informatization 
replaces labor with knowledge in the process o f society's transition to the next stage of its development.
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The concept o f information society is part o f the theory o f post-industrial society. Therefore, many o f the 
concepts used in the concept o f post-industrial society are also part o f the concept o f the information 
society.

The term "information society" was first used in 1966 by Japanese experts in the course o f preparing 
recommendations for the country's government on economic planning. Information society is a society in 
which such ideal factors, such as knowledge and information, are the main factor o f production. This is 
what distinguishes it from the other two types o f societies -  traditional (agricultural) and industrial. The 
main economic, social and political factor o f an agrarian society is land. This natural resource is dominant 
in traditional society. In the industrial world, the material factor, the product o f human labor activity, in 
other words, capital, becomes important.

M ain p art. There are specific criteria for the level of development o f the information society: the 
presence o f computers, computer networks, people engaged in the information sphere, and active users 
[7-10]. The main factor o f economic development is currently intellectual resources. This group of 
resources includes science, knowledge, and human capital. The market is currently characterized by rapid 
development o f new economic areas and permanent modernization o f technologies in various industries. 
This increases the requirements for the abilities, level o f knowledge, professionalism, competence, and 
mobility o f a person.

To understand the principles and trends o f modern economy development, the aspect o f identification 
and adequate assessment o f human capital is extremely important.

At any management level, human capital is an integral part o f intellectual potential. For man is the 
main carrier o f an intellectual resource. It is directly involved in the formation o f all components of social 
capital.

As a result o f the transition o f the world economy to a new stage o f development, against the 
background of increasing competition and integration, there is a change in priorities and a reassessment of 
the role of human capital. High quality of resources and human capital reserves, which are associated with 
a knowledge-intensive and intellectually rich innovation economy, become decisive.

The main aspect o f the growth o f intellectual capital at all levels of implementation o f the Kazakh 
economy is the achievement o f a high level o f knowledge o f citizens o f the country, the best development 
o f human skills necessary for competent professional activity, the issuance o f an intellectual product, the 
development o f fundamentally new knowledge and technologies. And also, maintaining and increasing a 
high level o f knowledge throughout the life o f a citizen o f the Republic o f Kazakhstan.

An important task o f modern domestic economic science is an objective assessment o f the 
competitiveness o f the human capital o f the Republic of Kazakhstan.

As you know, on the formation o f human capital's competitiveness is influenced by complex factors 
[11-13]: a healthy population and quality health care; sustainable economic development o f the state; 
increase investment in human capital; improving education, vocational training, continuous training; 
industrial-innovative development; training o f researchers and supporting scientific research; the growth 
o f welfare and quality o f life o f citizens; the creation o f new jobs in the domestic market and gaining 
competitive advantages in the global labour market.

In order to improve the quality o f human capital and improve intellectual potential, it is necessary to 
formulate a state policy with the appropriate tasks.

For example, such tasks may include: improving the educational system, which will ensure the 
growth o f professional skills based on continuous learning throughout life with the help o f new 
information and telecommunications technologies.

As well as improving the health care system, ensuring high quality and availability o f medical care 
and supporting a high level o f public health; providing conditions for high-performance work with decent
pay.

The implementation of such a state program should lead to a high demand for human resources in all 
labor markets and create employment opportunities.

Discussion. The implementation o f such a program will be able to provide:
- conditions for personal development, access to decent work, cultural values, active citizenship and 

the formation o f civil society in the country;
- high competitiveness o f Kazakhstan's human capital.
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In order to develop a viable state program to improve the quality and increase the quantitative 
indicators o f the effectiveness o f domestic human capital, a number o f ministries and departments o f the 
Republic o f Kazakhstan need serious work [14-16].

The existence o f an information society leads to changes in the social space, the emergence o f new 
goals, trends and priorities o f development, forms o f public relations, means o f interaction and 
communication. The person will have to adapt to these changes taking into account the highest growth 
dynamics. The formation o f an information society is a complex and ambiguous process that concerns the 
economic, spiritual, political, and everyday spheres o f human activity.

Informatization o f society saturates all aspects o f human social life with innovations and information 
resources. This process o f social dynamics has a significant impact on society and on the acceleration of 
scientific and technological progress. Human capital increases successfully when there is free access to 
knowledge, innovation, and technology.

In modern science, there is one o f the criteria for measuring poverty - "information poverty". The 
criterion demonstrates the growth o f social stratification o f society by the availability o f access to modern 
technologies, when only a part of the population has access to innovations, information resources and is 
able to realize this advantage.

The information society provides tremendous opportunities for the full range o f human 
potential.Improving the quality o f human capital is based on a person's desire for self-development and 
self-improvement, which is helped by the information society.

Innovations and technologies applied in all spheres of life have resulted in saving time spent on 
routine work, thereby freeing up time for self-development, improving skills, and obtaining new 
knowledge and skills. At a certain stage o f development o f the information industry, an information 
society appears. The infrastructure base forms the information economy and its highest manifestation-the 
knowledge economy.

Most o f those working in such a society are engaged in creating, preserving, processing, and applying 
information. In other words, creative creation, which is aimed at extracting knowledge and developing 
intelligence. On this basis, there is an information community without national borders. Information 
society is a combination o f communication technology and the latest information and telecommunication 
technologies [17-19]. It was innovation that led to the rapid creation o f global information networks that 
made international information exchange possible. The creation o f an information society leads to the 
creation o f a global information space.

Any modern production, being the basis o f all social life, is based on the transfer and use of 
technological, organizational or economic information.

At the present stage o f human development, knowledge is the main priority, and the best criterion for 
evaluating the professionalism o f an employee is currently highly valued the ability to independently find 
and work with the latest information, applying it.

Knowledge is an economic and philosophical category that is closely related to thinking or 
intellectual activity. The crucial importance o f knowledge, the ability to master it, accumulate it and use it 
for successful economic development has been universally recognized. It is natural that science is the 
largest social institution after the state, which receives and transmits a huge amount o f information. It is 
necessary to emphasize that knowledge, as a result of scientific research, is based on information and 
consists o f it.

But knowledge and information are not identical categories. Information is only one component in the 
knowledge structure. Applying knowledge is a multi-pronged process that has several aspects. Global 
information networks accelerate knowledge exchange and cooperation in the scientific, technical, cultural, 
and economic spheres. They form a global information field that unites knowledge. But, depending on the 
region o f residence and the category o f citizens, the degree of access to knowledge varies. Not all 
information can be fully encoded, so information networks do not generate knowledge. The process of 
generating knowledge is impossible without communication and cooperation through personal contacts 
and common creative activities. Quantitative and qualitative changes in knowledge, creativity, skills, 
competencies and skills should be constantly improved.

Conclusions. An important conclusion on this scientific problem is the following: the human resource 
management system necessarily intersects with innovations in management.
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Because the management o f modern production o f material and spiritual goods has become an 
integral part o f managing the process o f self-realization o f the employee's personality and, o f course, the 
qualitative development o f his competencies and knowledge.

Today, the conditions o f the highest level o f competition for innovative competencies, the quality of 
human resources should be in constant positive dynamics, as this is a consequence o f the steady increase 
in requirements for knowledge and professional qualifications o f employees.

Improving the quality o f human capital is the result o f self-development and self-improvement o f a 
person during the accumulation o f knowledge. Changes in the organization o f human capital in modern 
economic conditions are caused by a reduction in the time between stages o f using the results o f scientific 
and technological progress. The acceleration o f the scientific and technological revolution dates back to 
the mid-twentieth century.

Human capital, as a factor in initiating innovation and economic growth, puts the producer and 
consumer at the head o f the entire modern system o f social and economic relations.

А.С. Тулеметова, Г. Еозыбацова

М.Эуезов атындагы Ощустк Казахстан мемлекетпк университета, Шымкент, Казахстан

АЦПАРАТТЬЩ ЦОГАМНЬЩ ДАМУ ФАКТОРЛАРЫ:
ИННОВАЦИЯЛАР ЖЭНЕ АДАМИ КАПИТАЛ

Аннотация. Казiргi замангы элемнщ базалык ресурсы кез келген салада жогары тиiмдi кызметп уйымдастыруга 
болатын акпарат болып саналады. Экономика аталган мэнмэтшдеп ерекшелж емес. Макала адам капиталы мен 
акпараттык когамныц даму YДeрicтерi аракатынасыныц аспектшерш карастырады. Экономикалык есудщ, адами 
капиталдыц жэне акпараттык когамныц даму YДeрiсiнщ езара байланысына назар аударылды. Адам капиталыныц 
сапасын арттыру бiлiм жинактау барысында адамныц езiн-езi дамыту мен езiн-езi жeтiлдiру нэтижeсi болып саналады. 
Казiргi экономикалык жагдайда адам капиталын уйымдастырудаты езгeрiстeр гылыми-техникалык прогрестщ 
нэтижелерш пайдалану кезендершщ арасындагы уакыттыц кыскаруынан туындады. Осы гылыми мэселе бойынша 
мацызды корытынды мыналардан турады: адам ресурстарын баскару ЖYЙeсi мeнeджмeнттeгi инновациялармен мшдетп 
TYPДe киылысады. 0йткeнi казiргi замангы материалдык жэне рухани игшжтер ендiрiсiнщ мeнeджмeнгi кызметкердщ 
жеке тулгасын езiн-езi жузеге асыру YДeрiсiн баскарудыц ажырамас белiгiнe айналды жэне оныц кузырет мен бiлiмiн 
сапалы дамыту да мацызды саналады.

Акпараттык-коммуникациялык технологияларды (АКТ) колданудыц ^ iP r i  замангы сатысы жэне осы базада 
калыптасатын акпараттандырудыц сапалы езге сатысы адами когамныц езгерушен езге бiрдeцe бар, элеуметтж жэне 
экономикалык дамудыц iргeтасы индустрияны дамыту болып саналады. Бул -  адам емiрi мен кызметшщ барлык 
аспeктiлeрi туралы акпарат басты мэнге ие болатын акпараттык когам. Акпараттык когам калыптастыру -  когам емiрiнiц 
барлык салаларын акпараттандыру YДeрiсi.

Казакстандык жэне шетелдж зeрттeушiлeрдiц ецбектершде акпараттык когамды постиндустриалды деп жш атайды. 
Буныц бiржакты дурыстыгы бар. Казiргi уакытта енeркэсiптiк ендiрiс жумысын жалгастыруда деген мэнде угынылганы 
жен. Бiрак ендiрiс позициясы бiртiндeп инвестиция мен пайда келемшде элсiрeйдi. Баскаша айтканда, индустрия адам 
социумыныц емiрiндe жeтeкшi орынды жогалтады. Еалымдардыц eцбeктeрiндe «постэкономикалык» когам термит жш 
колданылады. Элeмдiк экономиканын дамудыц жаца сатысына кешуi салдарынан бэсекелестш пен интеграцияныц есуi 
аясында басымдыктар мен адами капитал-дыц релш кайта багалау журш жатыр. Еылымды кажет ететш жэне 
интеллектуалды бай инновациялык экономикамен байланысты ресурстардыц жогары сапасын, адами капитал корларын 
айкындайтын болады.

Казакстандык экономиканы жузеге асырудыц барлык децгейлершде зияткерлж капитал есiмiнiн басты аспектам -  
ел азаматтарыныц жогары б тм  дeцгeйiнe кол жeткiзу, адамныц кузыретт кэсiби кызмет Yшiн кажет юкерлжтер мен 
дагдыларды жаксы мецгеру  ̂зияткeрлiк енiмдi беру, принципт жаца бшм мен технологияларды эзiрлeу. Сонымен катар, 
Казакстан Республикасы азаматыныц емiр бойы жогары бiлiм децгейш колдау жэне арттыру.

Казiргi отандык экономикалык гылымныц мацызды мшдета -  КР адами капиталыныц бэсекеге кабшетттгш 
объективт багалау. Адами капиталдыц сапасын арттыру жэне зияткерлж элеуетт жаксарту Yrnffl тиiстi мшдеттермен 
мемлекетпк саясатты тужырымдау кажет. Мундай мемлекеттж багдарламаны ЖYзeгe асыру барлык ецбек нарыктарында 
адам ресурстарыныц жогары сураныска жэне жумыска орналасу MYмкiндiктeрiн куруга алып кeлуi тиiс. Мундай 
багдарламаны iскe асыру: жеке тулганы дамыту, лайыкты ецбекке, мэдениет кундылыктарына кол жeткiзу, бeлсeндi 
азаматтык устанымды жасау жэне елде азаматтык когамды калыптастыру Yrnin жагдай жасауга; Казакстанныц адами 
капиталыныц жогары бэсекеге кабшетттгш камтамасыз етуге кабшетп болады. Отандык адами капитал тшмдштнщ 
сапасын жаксарту жэне сандык керсетюштерш улгайту женiндeгi емiршeн мемлекеттж батдарламаны эзiрлeу Yшiн КР 
бiркатар министрлте^ мен ведомстволарыныц eлeулi жумысы кажет. Акпараттык когамныц болуы элеуметк 
кещстжпц езгеруше, дамудыц жаца максаттарыныц, YPДiстeрi мен басымдыктарыныц, когамдык катынастар 
нысандарыныц, езара еюжакты эрекет жэне байланыс куралдарыныц пайда болуына экeлeдi. Адам есудщ жогары 
динамикасын ескере отырып, осы езгерютерге бeйiмдeлуi керек. Акпараттык когамды калыптастыру адам кызметшщ
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экономикалык, рухани, саяси, турмыстык салаларына катысты KYPДелi жэне бiрмэндi YДeрiс болып саналады. ^огамды 
акпараттандыру адамныц элеуметпк eмiршщ барлык аспектшерш инновациялар-мен жэне акпараттык ресурстармен 
каныктырады. Элеуметтж динамиканыц бул YДeрiсi когамга да, гылыми-техникалык прогрестi жеделдетуге де 
айтарлыктай эсер eтeдi. Адам капиталы бЫмге, инновациялар мен технологияларга ерюн кол жeткiзу жагдайында 
табысты есуде.

Акпараттык когам -  байланыс технологиясы мен жаца акпараттык, телекоммуникациялык технология-лардыц 
жиынтыгы. Инновациялар халыкаралык аппарат алмасуга MYMкiндiк берген элeмдiк акпараттык жeлiлeрдi жылдам 
куруга алып кeлдi. Акпараттык когам куру элeмдiк акпараттык кещспк калыптастырады.

ТYЙiн сездер: экономика, адами капитал, инновациялык даму, акпараттык когам, акпараттык-коммуникативтж 
технологиялар, менеджмент, даму, индустрия.

А.С. Тулеметова, Г. Козыбакова

Южно-Казахстанский государственный университет им. М. Ауэзова, Шымкент, Казахстан

ФАКТОРЫ РАЗВИТИЯ ИНФОРМАЦИОННОГО ОБЩЕСТВА:
ИННОВАЦИИ И ЧЕЛОВЕЧЕСКИЙ КАПИТАЛ

Аннотация. Базовым ресурсом современного мира является информация, на основе которой можно организовать 
высокоэффективную деятельность в любой сфере. Экономика, в данном контексте -  не исключение. Статья 
рассматривает аспекты соотношения процессов развития человеческого капитала и информационного общества. Уделено 
внимание связи экономического роста, человеческого капитала и процессов развития информационного общества. 
Повышение качества человеческого капитала есть результат саморазвития и самосовершенствования человека в ходе 
накопления знаний. Изменения в организации человеческого капитала в современных экономических условиях вызваны 
сокращением времени между стадиями использования результатов научно-технического прогресса. Ускорение темпов 
научно-технической революции датируется серединой ХХ в. Важный вывод по данной научной проблеме заключается в 
следующем: система управления человеческими ресурсами непременно пересекается с инновациями в менеджменте. 
Потому что менеджмент современного производства материальных и духовных благ стал неотъемлемой частью 
управления процессом самореализации личности работника и, несомненно, качественным развитием его компетенций и 
знаний.

Современная стадия применения информационно-коммуникационных технологий (ИКТ) и формирую-щийся на 
этой базе качественно иная ступень информатизации есть ничто иное, чем изменение челове-ческого общества, 
фундаментом социального и экономического развития коего являлось развитие индустрии. Теперь это информационное 
общество, в котором информация обо всех аспектах жизни и деятельности человека обретает главное значение. 
Формирование информационного общества -  это процесс информатизации всех сфер жизни общества.

В исследованиях казахстанских и зарубежных исследователей информационное общество нередко называют 
постиндустриальным. Это верно только отчасти. Правильно в том смысле, что в настоящее время промышленное 
производство продолжает работать. Но позиции производства постепенно ослабевают в объеме инвестиций и 
создаваемой прибыли. Иными словами, индустрия теряет лидирующее место в жизни человеческого социума. В трудах 
ученых достаточно часто применяется термин «постэкономическое» общество. Вследствие перехода мировой экономики 
на новую ступень развития, на фоне роста конкуренции и интеграции происходит смена приоритетов и переоценка роли 
человеческого капитала. Определяющими становятся высокое качество ресурсов, запасы человеческого капитала, 
которые связаны с наукоемкой и интеллектуально насыщенной инновационной экономикой.

Главный аспект роста интеллектуального капитала на всех уровнях реализации казахстанской экономики -  
достижение высокого уровня знаний граждан страны, лучшего освоения человеком умений и навыков, необходимых для 
компетентной профессиональной деятельности, выдачи интеллектуального продукта, разработки принципиально новых 
знаний и технологий. И еще -  поддержание и приумножение высокого уровня знаний на протяжении жизни гражданина 
Республики Казахстан.

Важной задачей современной отечественной экономической науки является объективная оценка конкурентоспо­
собности человеческого капитала РК. Для повышения качества человеческого капитала и улучшения интеллектуального 
потенциала необходимо сформулировать государственную политику с соответствующими задачами. Осуществление 
такой государственной программы должно привести к высокой востребованности человеческих ресурсов на всех рынках 
труда и создание возможностей трудоустройства. Реализация подобной программы будет способна обеспечить: условия 
для развития личности, доступа к достойному труду, ценностям культуры, выработки активной гражданской позиции и 
формированию гражданского общества в стране; высокую конкурентоспособность человеческого капитала Казахстана. 
Для разработки жизнеспособной государственной программы по улучшению качества и увеличению количественных 
показателей эффективности отечественного человеческого капитала необходима серьезная работа целого ряда 
министерств и ведомств РК. Наличие информационного общества ведет к изменению социального пространства, 
появлению новых целей, тенденций и приоритетов развития, форм общественных отношений, средств взаимодействия и 
связей. Человеку предстоит адаптация к этим изменениям с учетом высочайшей динамики роста. Формирование 
информационного общества является сложным и неоднозначным процессом, который касается экономической, 
духовной, политической, бытовой сфер деятельности человека. Информатизация общества насыщает все аспекты 
социальной жизни человека инновациями и информационными ресурсами. Этот процесс социальной динамики 
оказывает значительное влияние и на общество, и на ускорение научно-технического прогресса. Человеческий 
капитал успешно возрастает при условиях свободного доступа к знаниям, инновациям и технологиям. Информационное
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общество -  это совокупность технологии связи и новейших информационных, телекоммуникационных технологий. 
Именно инновации привели к быстрому созданию мировых информационных сетей, которые сделали возможным 
международный информационный обмен. Создание информационного общества ведет к складыванию мирового 
информационного пространства.

Ключевые слова: экономика, человеческий капитал, инновационное развитие, информационное общество, 
информационно-коммуникативные технологии, менеджмент, развитие, индустрия.
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